
به همراه پیشنهادهایی برای وزارت ارتباطات و معاونت علمی و فناوری

هفت مطالبه مهم
ی از رئیس جمهور  اکوسیستم  استارتاپی و نوآور



س جمهورمهم ترین مطالبات 
ستم استارتاپی و نوآوری از رئی

سی
کو

 ا



توجه به مهاجرت نیروی انسانی اکوسیستم

رفع نگاه امنیتی به پلتفرم ها

تسهیل ورود استارتاپ ها به بورس

رفع تحریم ها و توسعه بازار بین الملل

بهبود فضای کسب وکار)بیمه، مالیات، صدور مجوز و ...(

سایر

%30

%18

%16

%12

%9

%4

%4

%5

بهبود و محدودسازی سیاست گذاری

دسترسی به اینترنت آزاد و رفع فیلترینگ

بنیان گذاران، مدیران عامل و فعالان اکوسیستم 
استارتاپی  در طرح این مطالبات، مشارکت داشتند +100
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 اکوسیستم نوآوری و اقتصاد
دیجیتال ایران چه می خواهد؟

نزدیک به ۱۴۰ بنیان گذار، مدیرعامل و فعال اکوسیستم استارتاپی در گزارشی که کارنگ 

تهیه کرده، مطالبات و پیشنهاد های خود را از دولت مسعود پزشکیان عنوان کردند.

رفع فیلترینگ و افزایش سرعت و کیفیت اینترنت، اعتماد به بخش خصوصی و رفع 

نگاه امنیتی، بهبود فضای کسب وکار از جمله درحوزه مالیات و بیمه، توجه به ابرچالش 

مهاجرت نیروی انسانی، رفع تحریم ها و بهبود ارتباطات بین المللی در حوزه سرمایه گذاری 

و تنظیم گری درست در حوزه های نوظهور فناوری از مهم ترین محورهایی بود که توسط این 

فعالان به عنوان مطالبات اصلی حوزه اقتصاد دیجیتال و نوآوری از دولت چهاردهم مطرح 

شد. در ادامه به بررسی این موارد پرداخته ایم.
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 دسترسی به اینترنت آزاد
و رفع فیلترینگ

مطالبه اول 

۳۰ درصد از فعالان این حوزه دسترســی به اینترنــت آزاد و رفع فیلترینــگ را به عنوان 

یکــی از محوری تریــن مطالبــات خــود از دولــت چهاردهــم عنــوان کرده انــد. رفــع فیلتــر 

پلتفرم هایی مانند یوتیوب، گوگل پلی، ایکس )توییتر(، اینســتاگرام و… از مواردی اســت 

که شرکت کنندگان در این نظرسنجی به آن اشاره کرده اند. رفع فیلتر گوگل پلی مهم ترین 

خواســته فعالان صنعت بازی اســت. آنها تأکید می کنند که اگر چنین اتفاقی رخ ندهد 

بسیاری از کسب وکارهای فعال در این حوزه از بین خواهند رفت.

همچنین فعالان حوزه لجستیک نیز با توجه به نقشی که اینستاگرام در فروش آنلاین 

و رونق اقتصاد دیجیتال و به  دنبال آن لجســتیک دارد، خواســتار رفــع فیلتر این پلتفرم 

شده اند.
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 بهبود و محدودسازی
سیاست گذاری

مطالبه دوم 

مطالبه »بهبود و محدودسازی سیاست گذاری« در رده بعدی جزو موضوعاتی بود که 

۱۸ درصد از شرکت کنندگان در این نظرسنجی به آن اشــاره کرده اند. تعدد تنظیم گران و 

تنظیم گری های غیر کارشناسانه از جمله چالش هایی است که فعالان اکوسیستم به آن 

اشاره کرده اند.
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بهبود فضای کسب وکار

مطالبه سوم 

»بهبود فضای کســب وکار« شــامل مواردی مانند مالیــات، بیمه، صدور مجــوز و… از 

محورهای دیگری است که ۱۶درصد از فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال و نوآوری به عنوان 

مطالبه از دولت مسعود پزشکیان مطرح کردند.
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 رفع تحریم ها و
توسعه بازار بین المللی

مطالبه چهارم 

۱۲درصد از شرکت کنندگان در نظرسنجی تحلیلی کارنگ بر موضوع »رفع تحریم ها و 

توسعه بازار بین المللی« تأکید کرده اند و حل برخی از مشکلات عمده اکوسیستم را منوط 

به تحقق این موضوع دانسته اند.

دسترسی به ســرویس های بین المللی مانند خدمات کســب وکاری گوگل، گوگل ادز، 

کلادفلر و… نیز از دیگر مطالباتی است که در این زمینه مطرح شده است.

همچنین برخی از فعالان مطرح کرده اند که حداقل انتظار از دولت آینده این است که در 

وضعیت فعلی، شرایط تعامل با کشورهایی که در حال حاضر بحث های تحریمی کمتری 

با ایران دارند تسهیل شود.
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 توجه به مهاجرت نیروی
انسانی اکوسیستم

مطالبه پنجم 

۹درصد از فعالان اکوسیستم از مسعود پزشکیان و تیم همراه او خواسته اند به موضوع 

مهاجرت نیروی انسانی توجه کنند و برای این چالش که هر روز جدی تر می شود راه  حلی 

بیابند.

مهاجرت نیروهای انسانی متخصص به کشورهای دیگر و همچنین پدیده دورکاری برای 

شرکت های خارجی در ازای دریافت حقوق دلاری باعث شده در چند سال اخیر بسیاری 

از شــرکت ها در زمینه جذب نیروهای متخصص با مشکل مواجه شــوند. چالشی که با 

ادامه دار بودن موج مهاجرت عمیق تر خواهد شــد اما تا کنون از سوی حاکمیت راه  حلی 

برای آن در نظر گرفته نشده است. تمرکز روی بهبود حوزه برند کارفرمایی در کشور نیز از 

موضوعاتی بود که در این زمینه مطرح شده است.
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سایر مطالبات

رفع نگاه امنیتی به پلتفرم ها

مطالبه ششم 

رفع نگاه امنیتی به پلتفرم ها و اعتماد به بخش خصوصی مطالبه ای است که ۴درصد 

از فعالان حوزه اکوسیستم آن را مطرح کرده اند. فعالان می گویند باید به جای نگاه امنیتی، 

این حوزه را به عنوان فرصتی در نظر گرفت که ظرفیت رشد ویژه ای دارد و در صورت توسعه 

می تواند منجر به بهبود شرایط اقتصادی کشور شود.

۵ درصــد از شــرکت کنندگان در ایــن 

نظرســنجی نیــز مطالبــات دیگری شــامل 

مبارزه با قاچاق، تقویت تجارت الکترونیکی 

قیمت گــذاری  محدودســازی  رســمی، 

و  دولتی هــا  رقابــت  عــدم  دســتوری، 

خصولتی ها با بخش خصوصــی را مطرح 

کرده اند. 

رفع انحصارگرایی نیز از مطالبات دیگری 
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تسهیل ورود
 استارتاپ ها به بورس

مطالبه هفتم 

 

۴درصد از فعالان اکوسیستم استارتاپی خواستار تسهیل ورود استارتاپ ها به بورس 

شده اند. اخیراً تپســی به عنوان اولین شرکت این حوزه توانســت به بازار سرمایه راه پیدا 

کند و این اتفاق امید زیادی را در میان فعالان اکوسیستم ایجاد کرد که این روند ادامه دار 

باشد. تسهیل این روند می تواند برخی از مشکلات کسب وکارها را در زمینه جذب سرمایه 

و خروج سرمایه گذاران حل کند.

اســت کــه از ســوی فعــالان اکوسیســتم 

مطرح شــده اســت. آنها باور دارنــد تلاش 

بخــش  حضــور  بــرای  رئیس جمهــور 

خصوصــی واقعــی و محدود کــردن فضای 

رانــت، انحصار و دخالت های شــرکت های 

دولتی یا گاه خصولتی، می تواند مزیت های 

رقابتی واقعی را ســازماندهی کنــد و تولید، 

واردات و صادرات را بهبود بخشد.
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ی
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هو
 #

ی
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 #

ی
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ه ا
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ف ن

حذ
 #

مهم ترین مطالبه این است 
که نگاه امنیتی و تهدید  که 

نسبت به پلتفرم ها و فضای 
اقتصاد دیجیتال  وجود دارد 

به نگاه فرصت و پتانسیل 
رشد و بهبود اقتصاد تغییر 

کند.

حمیدمحمدی
همبنیانگذاردیجیکالا

باقرصمدی
مدیرعاملآسانپرداختپرشین

تدوین قوانین با رویکرد 
توسعه استفاده از داده ها، 
تبادل داده و توسعه هوش 

مصنوعی با حفظ حریم 
خصوصی نیز یکی دیگر از 

خواسته های فعالان این حوزه 
است.
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ت
ررا

مق
ل 

هی
س

# ت

گ
ین

تر
یل

ع ف
رف

#
ت

رع
س

 پر
ت

ترن
ین

#ا

مقررات در حوزه فین تک 
تسهیل و زیرساخت های 

لازم فراهم شود. پلتفرم های 
تأییدشده به داده های 

مشتریان دسترسی داشته 
باشند. از رقابت ناسالم میان 
بنگاه های مالی و هلدینگ ها 

با بخش خصوصی جلوگیری 
شود. ارتباطات اینترنتی برای 

کاربران تسهیل و همچنین 
کندی اینترنت و فیلترینگ 

رفع شود. برنامه های 
بلندمدت نظام توسعه مالی 

کشور با هم هماهنگی داشته 
باشند. 

رضازرنوخی
مدیرعاملصندوق

مالیتوسعهتکنولوژی

رفع فیلترینگ از همه 
سایت ها و اپلیکیشن هایی 

که بدون دلیل فیلتر شده اند 
و برقراری ارتباط معمولی با 
بقیه دنیا و باز شدن فضای 

اقتصادی ایران از جمله 
مطالبات مهم ماست. 

همچنین رسیدگی به وضع 
تورم و اقتصاد و کاهش تورم 
به زیر ۱۰ درصد از  مسائلی 
است که دولت باید به آنها 

توجه کند.

ژوبینعلاقبند
مدیرعاملگروه

مدیریتسرمایهلیان
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ل
تا

جی
 دی

اد
ص

قت
ه ا

سع
تو

 #

رئیس جمهور فناوری را به 
منزله یک ابزار راهگشا برای 

مسائل اساسی کشور در نظر 
بگیرد و به اقتصاد دیجیتال 
به عنوان یک بخش پیشرو، 
توسعه یابنده  و ایجادکننده 

مزیت  رقابتی برای کشور نگاه 
کند.

شهابجوانمردی
مدیرعاملفناپ

مهم ترین مطالبه در حوزه 
ممنوعیت واردات و بحث 
قاچاق کالاست. در حوزه 

عرضه کالا به صورت آنلاین 
همه چیز شفاف است و 

امکان رصد همه چیز وجود 
دارد؛ در حالی که در فضای 

آفلاین هر نوع کالا با هر قیمتی 
عرضه می شود و مالیاتی نیز 
بابت آن پرداخت نمی  کنند. 
سیاست گذاری دولت در این 
زمینه شهروندان را به سوی 

استفاده از فضای شفاف 
آنلاین سوق نمی دهد و 

عملکردی مخالف این دارد.

مسعودطباطبایی
مدیرعاملدیجیکالا

ن
لای

 آن
زار

 با
ش

تر
س

گ
#

ت
دا

وار
ت 

عی
نو

م
 م

ع
رف
#
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ظ ح
حف

 #

اد
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ترن
ین

#ا
ید

ام
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دا
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باز

#

مهم ترین مطالبه عمومی در 
درجه اول بازگرداندن امید به 
سازندگی و توسعه در کشور 
است. ایجاد این حس امید 
هم نیازمند اقداماتی فوری و 
زیربنایی است. در گام اول 
باید این حس ایجاد شود 
که حقوق کسب و کارها و 

سرمایه گذاران حفظ می شود 
و با انگ هایی از قبیل جریان 
نفوذ و غیرخودی برچسب 

نمی خورند.

امیرحسینراد
مدیرعاملنوبیتکس

مهم ترین مطالبه زیرساخت 
اینترنت و بهبود شرایط 

آن است. در این چندسال 
به قدری فیلترینگ و 

محدودیت های ایجاد شده، 
اینترنت را مختل کرده که کار با 

آن ناممکن است.

نیماقاضی
دبیرانجمنتجارتالکترونیک

تهران
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فرزینفردیس
مدیرعاملسرآوا

قریب به اتفاق فعالان این 
حوزه کارشان را بلدند و دل 
در گرو توسعه و پیشرفت 

ایران دارند. بگذارید کارمان 
را بکنیم. شما فقط موانع را 

از سر راه بردارید و مداخلات 
متعددی را که از خارج 

صنعت و اکوسیستم چوب 
لای چرخ کار ما می گذارند به 

حداقل برسانید.

میناوالی
نائبرئیسهیئتمدیرهراهکار

به صورت منطقی می توان از 
دولت جدید این انتظارات 
را داشت: افزایش کیفیت 

اینترنت در کشور و افزایش 
دسترسی مردم به آن، بالا 

بردن کیفیت آموزش و ایجاد 
زیرساخت های تربیت منابع 

انسانی، رفع موانع متعدد 
کسب وکارها در سازمان هایی 
مانند تأمین اجتماعی و امور 
مالیاتی و در نهایت مشارکت 

فعالان اقتصاد دیجیتال 
در تصمیم گیری های حوزه 

فناوری.
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توقع داریم دولت در محدوده 
اختیارات خود تغییر رویکرد 

داشته باشد. این تغییر 
رویکرد به صورت خاص در 

شورای عالی فضای مجازی، 
شورای امنیت کشور و 

نمایندگانی که در کارگروه 
تعیین مصادیق مجرمانه 
معرفی می کنند و در خود 

وزارت ارتباطات مؤثر است.

حامدبیدی
بنیانگذارپلتفرمکارزار

خواسته ما تکرار همان 
خواسته های  صنفی است 

که انجمن تجارت الکترونیک 
مطرح کرده است: تلاش 

فعالانه و گزارش شفاف به 
مردم برای مقابله با فیلترینگ، 

تحریم، انحصار و در نهایت 
توسعه پرسرعت اینترنت آزاد 

که ریشه اقتصاد دیجیتال 
است.

پویاپیرحسینلو
همبنیانگذارآروانکلاد
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اولین و مهم ترین خواسته 
من از رئیس جمهور منتخب 
این است که حق دسترسی 

آزاد به اینترنت را به رسمیت 
بشناسد. جدا از تمام 

سنگ اندازی ها و مسائل 
مرتبط با کسب وکارهای 

اینترنتی، مهم ترین اصل، در 
دسترس بودن اینترنت آزاد 
و برابری در آزادی دسترسی 
به آن برای تمام افراد جامعه 

است.

اشکانآرمندهی
مدیرعاملدیوار

یکی از مطالبات ما درباره 
سازمان امور مالیاتی است. در 
این سازمان آگاهی درستی از 
مفهوم پلتفر م ها وجود ندارد. 
ما می خواهیم دانش سازمان 
امور مالیاتی از حوزه اقتصاد 

بیشتر شود. همچنین از 
سازمان تأمین اجتماعی 

نیز انتظار می رود با ادبیات 
اقتصاد دیجیتال بیشتر 

آشنا شود و این حوزه را بهتر 
بشناسد.

مانوئلاوهانجانیانس
مدیرعاملایسمینار
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در یک  کلام خواسته ما 
حذف انحصار از بازار است. 
در حوزه حمل ونقل، دولت 

تنها در نقش تنظیم گر ظاهر 
نمی شود بلکه تصدی این 
حوزه را در اختیار گرفته و 

اموری را که پیش از این بخش 
خصوصی انجام می داد در 

دست گرفته است. انحصار 
دولت در این حوزه بسیار 

آسیب زننده است و دولت 
آینده باید از انحصارطلبی 

دوری کند.

محمدصدوقی
مدیرعاملترابرنت

مطالبه ما از دولت، گذشتن 
از طرح صیانت است. برای 
معاونت علمی آقای سورنا 
ستاری را مناسب می دانم. 

برای وزیر ارتباطات هم 
پیشنهاد می دهم آقای 

محمدجواد آذری  جهرمی 
در این پست مشغول به کار 
شوند زیرا به زیرساخت های 

این حوزه آشنایی دارند.

آرزوخسروی
مدیرعاملفرشآنلاین
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مهم ترین رکن سازنده  
کیفیت بالای حکمرانی، 
پیش بینی    پذیری فضای 

کسب وکار است. انتظار ما 
از دولت جدید این است که 
به  جای حکمرانی بر مبنای 
سیاست های خلق الساعه، 

اقتضایی و فردمحور، تمرکزش 
را بر نمونه کاوی از دولت های 

موفق در سطح منطقه و 
دنیا و سپس پیاده سازی 

آرام و با اطلاع رسانی قبلی 
سیاست های حاکمیتی 

معطوف کند.

محمدرضافرحی
مدیرعاملبیمهبازار

امیدوارم دولت جدید به 
توسعه بازار آزاد، تمرکز بر 

رگولاتوری هوشمند مبتنی 
بر نبایدها، اینترنت آزاد و 
پرسرعت بی توجه نباشد. 

همچنین، وزارت ارتباطات را 
به فردی از بخش خصوصی 

بسپارند و سورنا ستاری نیز در 
معاونت علمی جاگیر شود.

حامدقنادپور
مدیرعاملتارا
ند

م
ش

هو
ی 

ور
لات

گو
#ر



هفتمطالبهمهماکوسیستماستارتاپیونوآوریازرئیسجمهور21

ده
دا

ت 
نی

ام
#

ی
ص

صو
م خ

حری
ظ 

حف
 #

اد
ت آز

ترن
ین

#ا

رفع کامل محدودیت ها در 
دسترسی آزاد کاربران به 

اینترنت، حذف اختلال های 
فراگیر در سیستم 

موقعیت یاب GPS و رفع 
کاستی های قانونی در حوزه 

امنیت داده های کاربران و 
حریم خصوصی از جمله 

مطالبات حوزه اقتصاد 
دیجیتال از دولت آینده 

است.

جوادعامل
مدیرعاملنشان

در حال حاضر بسیاری از درها 
برای کشور ما بسته است 
بنابراین توجه به اقتصاد 

دیجیتال می تواند راهی برای 
گشایش شرایط امروز کشور 

باشد.

شاهینطبری
بنیانگذارچارگون
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وحیدرحیمیان
مدیرعاملمایکت

سازمان تأمین اجتماعی 
از تمام قراردادها برای حق 

بیمه قرارداد، مبلغی مطالبه 
می کند. این مبلغ برای 

پلتفرم های حوزه اقتصاد 
دیجیتال، که واسط بین کاربر 

نهایی و تولیدکننده اصلی 
هستند و با اشخاص حقیقی 
و حقوقی قراردادهای فراوانی 
دارند، بسیار سنگین است و 
به این شرکت ها آسیب های 

جدی وارد می کند.

مهردادملکمحمدی
مدیرعاملتاپین

چالش اصلی این حوزه 
قانون گذاری است. ما 

پیش بینی ای نسبت به 
واکنش ارگان های حاکمیتی 
نسبت به فعالیت های خود 
نداریم و این نهادها کاملاً به 

صورت سلیقه ای با ما برخورد 
می کنند.

ی
ه ا

م
 بی

ع
وان

 م
ع

رف
#
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اولین و مهم ترین مطالبه 
کسب وکارهای اینترنتی، 

موضوع مهم بستر و 
زیرساخت اینترنت است. 

سرعت و کیفیت اینترنت دو 
مقوله  ای است که برای این 

کسب وکارها اهمیت بسیار 
زیادی دارد. برای مثال با 

قطعی اینترنت، بسیاری از 
پلتفرم ها از دسترس خارج 
می شوند که آسیب بزرگی 

برای کسب وکارهاست.

حامدتاجالدین
همبنیانگذارآچاره

در صنعت زیبایی، ظرفیت 
تولید برای یک جامعه 

۶۰۰میلیون نفری وجود دارد، 
اما برخی موانع باعث کند 
شدن روند تنوع و نوآوری 
در این صنعت می شوند. 
درخواست می کنیم این 

موانع، که اغلب ساده 
اما بسیار مهم هستند، 
برطرف شوند تا ظرفیت 

اصلی صنعت زیبایی برای 
گرفتن بازار ۴۷میلیارددلاری 

خاورمیانه ایجاد شود.

مسعودشاهمرادی
مدیرعاملخانومی
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مطالبه  من از دولت دکتر 

پزشکیان به رسمیت شناختن 
اینترنت است که شاهرگ 

اصلی توسعه  دیجیتال 
است. همچنین تلاش برای 

حمایت از حق دسترسی بدون 
محدودیت به جریان آزاد 

اطلاعات.

مسعودحمیدزاده
مدیرعاملپونیشا

انتظار ما این است که دولت 
طرفدار بازار آزاد باشد. 

حمایت از بازار آزاد می تواند به 
شکل ایجاد زیرساخت انجام 
شود و این زیرساخت ها باید 

در اختیار همه فعالان قرار 
گیرند. 

حامدولیپوری
مدیرعاملازکی
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تلاش کنند ثبات اقتصادی 
ایجاد شود و نرخ تورم 
را مدیریت کنند. کمر 

کسب وکارهای دیجیتال زیر 
بار فشار حقوق و دستمزد و 

اجاره خم شده است. انتظار 
می رود رویه ایشان متضمن 

بازگشت امید در میان 
کارآفرینان و جوانان باشد.

نگیندانشور
مدیرعاملتخفیفان

برای رفع تحریم ها که موانع 
جدی  در مسیر رشد و 

دسترسی کسب وکارها به 
بازارهای جهانی ایجاد کرده، 
تلاش کنند و برای دسترسی 

پایدار به زیرساخت های 
حیاتی نظیر اینترنت و رفع 

فیلترینگ که اثرات فراوانی  
بر کسب وکارهای این حوزه 

دارند، تضمین دهند.

امیرعباسامامی
مدیرعاملنئوزرین
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باز کردن درهای کشور به 
روی معاملات بین المللی 

تنها درخواست ما از دولت 
چهاردهم است و بازگشت 

به دوران سورنا ستاری راه حل 
مناسبی برای بهبود فضای 

کشور خواهد بود.

امیراحمدبرکتین
مدیرعاملمیاره

مطالبه من در وهله اول از 
رئيس جمهور این است که 

وعده های اقتصادیش را اجرا 
کند. ارتباط به اقتصادهای 

جهانی یکی از وعده های 
ایشان بود که به نظر من در 

صورت عملی شدن، خیلی از 
مشکلات ما نیز در اکوسیستم 
رمزارزی حل خواهد شد. زیرا 

ارتباط بین المللی پیش نیاز 
بسیاری از رفع مشکلات 

ماست و خیلی از نگرانی های 
ما را حل خواهد کرد.

احسانمطلبی
مدیرعاملسرمایکس
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شاید مهم ترین مطالبه من 
این باشد که در دولت جدید 

در حوزه ارتباطات کشور، 
وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات واقعاً متولی باشد نه 
نهادها و سازمان های دیگر. 
در دولت های قبلی وزیران 

ارتباطات اعلام کرده بودند که 
وضعیت اینترنت در دست 
آنها نیست. می خواهیم در 

دولت جدید وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، مالک و 
صاحب ارتباطات در کشور 

باشد که در این حالت به 
اتفاقات بهتری می انجامد.

حمیدرضااحمدی
بنیانگذارایوند

توسعه اقتصاد دیجیتال و 
افزایش سهم کسب و کارهای 

این حوزه در GDP کشور و 
ارائه گزارش فصلی به مردم 

در این حوزه و همچنین ایجاد 
فضای دیپلماسی اقتصادی 

مناسب با کشورهای 
منطقه و جهان برای توسعه 

کسب وکارهای ایرانی در سایر 
کشورها از جمله مطالبات این 

حوزه از دولت آینده است.

محمدمهدیفاطمیان
مدیرعاملزیبال
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صنعت مالی ما اگر به صنعت 
مالی دنیا متصل نباشد، 

ضعیف می شود؛ بنابراین حل 
مسائل بین المللی کشورمان 
می تواند صنعت مالی ما را به 

دنیا متصل کند.

علیرضاقنادان
مدیرعامللندو

کار در بازار سرمایه نیازمند 
کاهش ابهامات است. هرچه 
ابهامات در وضعیت سیاسی 

و به تبع آن اقتصادی زیاد 
باشد، ترغیب اشخاص به 

سرمایه گذاری سخت تر 
است.

موناحاجیعلیاصغر
مدیرعاملوعضوهیئتمدیره

گروهمالیکیان
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به نظر من دولت مسعود 
پزشکیان باید به تسهیل 
مسیر توسعه لندتک ها و 

ارائه تسهیلات ارزان به حوزه 
BNPL بپردازد. لندتک ها   

نقش مهمی در توسعه 
فراگیری مالی و افزایش قدرت 

خرید مردم دارند  و باید 
شرایط به صورتی باشد که 

بتوانند رشد کنند.

امینخادمیواحد
مدیرعاملاقساطمارکت

با توجه به وضع فعلی 
تحریم ها، با فرض اینکه امکان 

ایجاد بازار گسترده را نداریم، 
حداقل این امکان فراهم شود 

که بتوانیم با کشورهایی که 
با ما مشکل تحریمی ندارند 

در زمینه انتقال بازارهای 
اقتصاد دیجیتال تعامل 

داشته باشیم. دولت باید 
در این مسیر کمک کننده و 

تسهیل گر باشد.

آیتحسینی
بنیانگذارگروهنشانه
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از دولت مسعود پزشکیان 
می خواهم برای رفع تحریم ها 

کاری کند. در رابطه با وزارت 
ارتباطات و معاونت علمی 
نیز به نظرم فردی باید وزیر 

ارتباطات شود که بتواند 
کیفیت اینترنت را افزایش 

دهد، فیلترینگ را از بین 
ببرد، بخش خصوصی را در 

تصمیم گیری ها مشارکت 
دهد، طرح راهبردی فیبر نوری 
را ادامه دهد و سرمایه گذاری 

فاینانس خارجی در ایران 
را تسهیل کند. پیشنهادم 

برای معاونت علمی نیز فردی 
است که بتواند مفهوم تحول 
دیجیتال را به صنایع سنتی 

کشور وارد کند.

کیوانجامهبزرگ
معاونتوسعهکسبوکارفناپ

رمزدارایی و بازار رمزارزها را 
به عنوان یک پدیده جدی و 

واقعی، نه فانتزی و حاشیه ای 
بپذیرند و به شناخت کاملی 

از ویژگی های واقعی این پدیده 
و فرصت ها و ریسک های آن 

برسند.

حمیدرضاطهماسبی
مدیرعاملپنتا
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اینترنت آزاد. نه یک کلمه 
بیشتر، نه یک کلمه کمتر... 

بدون قیدوشرط. اگر آقای 
پزشکیان یا هر فرد دیگری 
در این کشور دلسوز است 

و صداقت دارد و واقعاً 
می خواهد برای اکوسیستم 

استارتاپی ایران قدمی بردارد، 
باید اینترنت کشور را از 

وضعیت بغرنج فعلی خارج 
کند.

رضاجمیلی
مدیرتوسعهکسبوکارراهکار

به طور کلی مطالبه ما از دولت 
پزشکیان رفع موانع است. 
ما انتظار حمایت ویژه ای از 

اقتصاد دیجیتال نداریم ولی 
موانع را بردارند. تشکیل 
کارگروه اقتصاد دیجیتال 

اتفاق خوبی بود که در دوره 
گذشته افتاد ولی این کارگروه 
باوجود اختیارات وسیعی که 
براساس قانون اساسی دارد، 

جرئت و جسارت زیادی از 
خود نشان نداد؛ پس توقع 
داریم که با حفظ ساختار، 

این کارگروه جرئت تصویب 
قوانین جدی را از خودش بروز 

دهد.

حسیناسلامی
مدیرعاملشرکتافزارپرداز

رمیس
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مهم ترین مطالبه ام بهبود 

وضع اینترنت و رفع اختلالات 
فضای مجازی است. ورود 

استارتاپ ها به بورس موضوع 
مهم بعدی است. متأسفانه 

در چند سال اخیر حجم 
سرمایه گذاری در استارتاپ ها 

به شدت افت کرده و 
سرمایه گذاری از سمت خارج 

هم انجام نمی شود.

رضاالفتنسب
عضوهیئتمدیرهاتحادیه

کسبوکارهایمجازی

ایفای نقش تسهیل گری و 
نظارت در اقتصاد و کاهش 

دیدگاه های تنظیم گری بازار و 
قیمت گذاری دستوری. هموار 

کردن زمین بازی اقتصادی 
برای همه بازیگران با افزایش 

شفافیت اقتصادی، حذف 
رانت ها و امکان توسعه بخش 

خصوصی با کوچک کردن 
دولت.

فاطمهجعفری
مدیرعاملشرکتمدیریت

اعتباراتکاریزما
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تنها درخواستی که می توان از 
دولت جدید داشت این است 
که به مفاهیم بنیادی اقتصاد 

رقابتی و بازار آزاد برگردد. 
اشکال اصلی دولت مداخله 
در این بازار و اکوسیستم بوده 

است.

امیدامینزاده
در دولت جدید باید برای معاونعملیاتآبانتتر

چهارچوب نظارتی این 
حوزه کار کرد. قوانینی که 
باقی  مانده  و هنوز درباره 

آنها صحبتی نشده نیز باید 
تعیین تکلیف شوند. باید 

حوزه نظارتی را تقویت کنند و 
این کسب وکارها را به رسمیت 

بشناسند.

بردیااحمدنیا
همبنیانگذاروالکس
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انتظار من از رئیس جمهور 
جدید ایران این است که در 
خصوص سکوهای تبادل 
رمزارز، تنظیم گری لازم را 

انجام داده و آنها را به رسمیت 
بشناسد. همچنین با توجه 
به مسائل مهم منطقه ای، 

تصمیم  های مناسبی 
اتخاذ کند تا با هموار شدن 
مسیرهای قانونی، بتوانیم 

به طور مؤثر از پتانسیل های 
این حوزه در ایران بهره برداری 

کنیم.

امیرحسینمردانی
مدیرعاملبیتپین

در نهادهای مالی و 
ابزارهای تأمین سرمایه، 
سیاست گذاری دقیق با 

چشم انداز مناسب می تواند 
به جمع آوری سرمایه های 
سرگردان در جامعه منجر 

شود که گاهی با بدسلیقگی، 
فرصت های طلایی این حوزه را 

از دست داده ایم.

علیعمیدی
مدیرعاملکارنکراد
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حذف غلبه  نگاه امنیتی 
به اکوسیستم اقتصاد 

دیجیتال، حمایت )به جای 
ایجاد مشکل( با هدف رشد 

شرکت ها و گسترش آنها 
در منطقه، حذف امضا های 
طلایی و گلوگاه های انحصار 
و مقررات زدایی و در نهایت 

ورود نکردن حاکمیت؛ 
به ویژه نهادهای تنظیم گر در 

تجارت های بخش خصوصی، 
از مطالبه هایی است که از 

رئیس جمهور منتخب دارم.

مهدیشریعتمدار
مدیرعاملجیبیت

انتظار می رود در گام 
اول محدودیت های 

غیرکارشناسی از فضای 
اقتصاد دیجیتال حذف شود. 

در سال های اخیر متأسفانه 
شاهد محدودیت های فراوان 

در استفاده از اینترنت، قوانین 
نامناسب در زمینه انتقال 

پول در صرافی های رمزارزی 
و دخالت ها و رویکردهای 

تنگ نظرانه در تعامل با 
کسب وکارهای جوان و نوپا 

بوده ایم.

علیرضارادمنش
مدیرعاملرمزینکس
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سهرابثامنی
مدیرعاملزربان

پنج سال از بزرگ شدن بازار 
رمزارز ایران گذشته، اما هنوز 

مجوز رسمی فعالیت ارائه 
نمی شود و فضا خاکستری 

است و بهتر است این حوزه 
تعیین تکلیف شود.

فرهادمرادی
مدیرعاملسروشپلاس

از دولت جدید انتظار داریم 
فشار روی بخش خصوصی 
و موانع پیش روی آن کمتر 

شود. بخش خصوصی 
قدرت توسعه و نوآوری داشته 

باشد و امیدواری اش بیشتر 
شود و اینها زمانی محقق 

می شود که برای مثال مجوزها 
به نوعی تسهیل شود، فضای 

رشد فراهم شود، رقابت 
خصولتی ها با خصوصی ها 

کمتر شود و بخش خصوصی 
را بیشتر جدی  بگیرند.
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مهدیانجیدنی
مدیرعاملویراستی

یکی از مطالبات ما از 
رئیس جمهور جدید، تلاش 
دولت برای تدوین قوانین در 

حوزه هایی است که قانون 
ندارند. نبود قانون، به بخش 
خصوصی آسیب بسیاری 
می زند، زیرا سرمایه گذار به 
سراغ سرمایه گذاری در آن 

حوزه نمی رود.

هومنامینی
مدیرعاملدیجیپی

جناب آقای مسعود 
پزشکیان، با توجه به 

ظرفیت های این صنعت، 
امیدواریم شما را به  دنبال 

تسهیل و فراهم آوری 
بسترهای قانونی و عملیاتی 

لازم برای فراگیری مالی و 
دسترس پذیری هرچه  بیشتر 

منابع و خدمات مالی برای 
همه مردم ببینیم تا جبرانی 

برای فرصت های از دست رفته 
اقتصادی گذشته باشد. 
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ابراهیممقدم
مدیرعاملپولنو

در دولت های قبلی خیلی 
مدافع مبحث رمزارز در ایران 

نبودند. امیدوارم در دولت 
جدید نظرات تغییر کند و 

رویکرد مثبتی نسبت به این 
موضوع داشته باشند. تا الان 
خیلی به دولت ها برای بهبود 
اکوسیستم رمزارزی امیدوار 
نبودیم و بهترین حالت برای 

ما بی توجهی آنها بوده است. 
خواسته من این است که 

دولت جدید بخش رگولاتوری 
این اکوسیستم را به خود 

نهادهای مردمی متخصص 
آن واگذار کند و بحث 

خودتنظیم گری خودمان را 
پیش ببریم.

سامانبیرقی
مدیرعاملاوامپیفینکس

اولین مسئله  این است که 
کسب وکارهای دانش بنیان 

فعال در حوزه فناوری را به 
رسمیت بشناسند و این نوع 

فعالیت ها را ساماندهی کنند، 
زیرا ما وصله ناجوری برای 
بخش های دولتی شده ایم 
و در این بخش نیاز به یک 

متولی داریم.
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مطالبه من از دولت این است 
که اینترنت آزاد و پرسرعت 

و رفع فیلترینگ را در دستور 
کار خود قرار دهد. به نظرم 
محمدجواد آذری جهرمی 

می تواند وزیر ارتباطات 
مناسبی باشد و معاونت 
علمی را هم باید به سورنا 

ستاری بسپاریم.

مهدیعبادی
دولت در فضای اقتصادی مدیرعاملوندار

کشور دخالت کمتری داشته 
باشد تا این حوزه مسیر 
طبیعی خود را طی کند. 
به اقتصاد دیجیتال نگاه 

ویژه ای بشود، زیرا مسائلی 
مانند فیلترینگ و اینترنت 

مشکلات بسیاری ایجاد کرده 
است. محدودیت از فضای 

اینترنت برداشته شود و برای 
توسعه آن تلاش کنند.

محمدحسینامیری
مدیرعاملوینداد
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مهدیمقیمیان
مدیرعاملمینیپی

نکته اول اهمیت اقتصاد 
دیجیتال برای رشد و توسعه 

کشور است. اقتصاد دیجیتال 
برای ایجاد شغل، افزایش 

بهره وری و ایجاد فرصت های 
جدید برای کسب وکارهای 
مختلف کمک کننده است 

و دولت می تواند با ایجاد 
زیرساخت، تسهیل قوانین 
و مقررات و توسعه سرمایه 
انسانی به این بخش کمک 

کند.

دولت سوبسیدهای زیادی 
به اداره پست می دهد و 

این مسئله باعث می شود 
فرصت های شرکت های 

لجستیکی خصوصی از بین 
برود. اگر قرار است سوبسید 
بدهند، حداقل برنامه ریزی 

کنند که به بخش های خاصی 
ارائه شود و تمام بخش های 

پست دولتی از سوبسید 
استفاده نکنند.

مهنازعلمایی
مدیرعاملاسپید
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اکنون این فرصت وجود دارد 
که درباره ETFهای بیت کوین 
و سایر رمزارزهای تأییدشده 

تصمیم گیری شود، زیرا با 
توجه  به روندی که دنیا طی 

کرده، نیاز آن در ایران نیز 
احساس می شود و حداقل 
در نقش یک کلاس دارایی، 

سرمایه گذاران باید به آن 
دسترسی داشته باشند و 

بتوانند همچون یک نماد در 
بازار بورس آن را خریداری 
کنند. اگر به این موضوع 

رسیدگی شود، یکپارچگی در 
بازارهای ما حفظ خواهد شد.

محمدقاسمی
مدیرعاملمزدکس

از دولت مسعود پزشکیان 
می خواهم جلوی حذف و طرد 
پول خرد را بگیرد و کاری کند 
تا اسکناس خرد و سکه خرد 

چاپ و ضرب شوند، چون 
انجام این کار در بهنجار شدن 

نظام پولی کشور اهمیت 
زیادی دارد.

محمدرضاجمالی
مدیرعاملنبضافزار
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عبدالحمیدمنصوری
رئیسهیئتمدیرهشرکت

پرداختنوین

داده ها رکن نخستین 
و مبنای تصمیم سازی 

هستند و داشتن رویه ها و 
آیین نامه های داده محور یک 

الزام است. برای رسیدن به 
مفهوم داده محوری در امور، 
تعامل و همکاری با دنیا نیز 
ضروری است. مطالبه من 
از رئیس جمهور توجه به 

تصمیم سازی با استفاده از 
داده در کشور است؛ در واقع 

حکمت مداری در امور.

مظاهرمرجانی
بنیانگذارپارمیس

دولت در حوزه فاوا اجرا 
را کنار بگذارد و فقط به 

سیاست گذاری بپردازد 
و نهادهای صنفی را در 

تصمیمات خود مشارکت 
دهد و قبل از اعلام تصمیم با 

آنها مشورت کند. 
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مطالبه من از دولت نهم 
افزایش سهم اقتصاد 
دیجیتال کشور است. 

همچنین امیدوارم سورنا 
ستاری در معاونت علمی 
باشد و خودم را هم گزینه 

مناسبی برای وزارت ارتباطات 
می دانم.

رسوللطفی
معاونفناوریاطلاعاتبانک

مسکن

از دولت مسعود پزشکیان 
می خواهم برای رفع تحریم ها 

کاری کند. در رابطه با وزارت 
ارتباطات و معاونت علمی 
نیز به نظرم فردی باید وزیر 

ارتباطات شود که بتواند 
کیفیت اینترنت را افزایش 

دهد، فیلترینگ را از بین 
ببرد، بخش خصوصی را در 

تصمیم گیری ها مشارکت 
دهد، طرح راهبردی فیبر نوری 
را ادامه دهد و سرمایه گذاری 

فاینانس خارجی در ایران 
را تسهیل کند. پیشنهادم 

برای معاونت علمی نیز فردی 
است که بتواند مفهوم تحول 
دیجیتال را به صنایع سنتی 

کشور وارد کند.

علینوری
مدیرعاملهلدینگفناوری

اطلاعاتبانکشهر
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اول دولت با بخش خصوصی 

رقابت نکند. دوم در 
تنظیم گری، یکپارچگی بین 

قوانین را لحاظ کند. سوم 
اینکه از کسب وکارهای بخش 

خصوصی حمایت واقعی 
کند. چهارم اینکه در توسعه 
حکمرانی هوشمند کارها را 
به بخش خصوصی واگذار 

کند و پنجمین موضوع اینکه 
به توسعه اقتصاد دیجیتال 

توجه ویژه کند.

حمیدرضانائینی
مدیرعاملگروهخدمات

انفورماتیکراهبر

از دولت مسعود پزشکیان 
می خواهم که به کاهش 
محدودیت های موجود 

برای استفاده از فضاهای 
مجازی کمک کند و حامی   

شرکت های دانش بنیان باشد.

حمیدتوفیقی
مدیرعاملگروهدادهپردازی

پارسیان
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اهمیت اینترنت برای اقتصاد 
دیجیتال در این دهه مانند 

اهمیت سوخت های فسیلی 
برای اقتصاد صنعتی است و 
تا زیرساخت اینترنت کشور 

به حالت عادی برنگردد، 
امکان شکوفایی در حوزه 
اقتصاد دیجیتال وجود 

ندارد و نمی توان آن را یک 
منبع درآمد ثابت برای کشور 

دانست.

سروشحسینزاده
مدیرعاملنیپوتو

مطالبه ما وضع قوانین جامع 
و مانع و تثبیت آنها و نیز 
جلوگیری از وضع قوانین 

ناقص و گاه متناقض است. 
همچنین از بین بردن رانت و 
یکسان سازی نرخ ارز از دیگر 

مطالبات ماست.

محمدعلیگوگانی
عضوهیئتمدیرهشرکتآدونیس



46هفتمطالبهمهماکوسیستماستارتاپیونوآوریازرئیسجمهور

ی
نت

د را
صا

قت
از ا

ور 
عب

 #
ها

ارز
مز

#ر
ی

رم
تف

 پل
ت

ول
#د

یکی از مطالبات ما پذیرش 
دارایی های دیجیتال و رمزارز 

همچون یک کلاس دارایی 
است. در بخش قانون گذاری 

و توسعه این اکوسیستم از 
تجربه کشورهای دیگر هم 
بهره ببریم تا هزینه و زمان 

اضافی مصرف نکنیم.

صالحخواجهدلویی
مدیرعاملهیتوبیت

ایجاد دولت پلتفرمی 
برای تمرکز اطلاعات و 

دستورالعمل ها و مقررات 
مهم ترین راهبرد عبور دولت 
از اقتصاد رانتی است. وزارت 
کشور از طرف مردم صاحب 

این پلتفرم است و همه 
دستگاه ها موظف به اقدام 
هستند. طی شش ماه کل 
سوبسید به نقطه مصرف 

منتقل و نظام اعتباری دارای 
پوشش ۸۰درصدی شود.

ولیالهفاطمیاردکانی
بنیانگذارگروهتوسن
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موضوعی که به خصوص 
برای شرکت های فناوری 

اطلاعات محور مهم است، 
چالش های مربوط به تأمین 
اجتماعی است که باید حل 

شوند. موضوع بعدی نیز 
مربوط به تعدد مجوزها و 

سخت گیری در ارائه مجوزها 
است که کارهای شرکت ها 
را ماه ها و سال ها به تاخیر 

می اندازند.

مازیارنوربخش
بنیانگذاررمیس

من از دولت جدید می خواهم 
به اینترنت آزاد، باکیفیت و 
پرسرعت و رفع فیلترینگ 

بها بدهد و برای حل این 
مشکلات فکری بکند.

هومنسپهری
مدیرعاملتندرنور
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تلاش رئیس جمهور برای 
حضور بخش خصوصی 

واقعی و محدود کردن فضای 
رانت، انحصار و دخالت های 

شرکت های دولتی یا گاه 
خصولتی، می تواند مزیت های 
رقابتی واقعی ما را سازماندهی 
کند و تولید، واردات و صادرات 

را بهبود بخشد.

سعیدرسولاف
مدیرعاملایدهپردازژوبین

خواسته من از دولت مسعود 
پزشکیان ایجاد فضای رقابتی 

سالم بین کسب وکارهای 
حوزه اقتصاد دیجیتال است 
و به نظرم افرادی مانند ولی اله 

فاطمی گزینه مناسبی برای 
معاونت علمی هستند.

نوشآفرینمؤمنواقفی
معاونفناوریاطلاعاتبانکدی
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رفع تحریم ها به منظور 
استفاده ایرانی ها از 

پلتفرم های بین المللی و 
همکاری با صاحبان فناوری 

در جهان، اینترنت آزاد و 
پرسرعت و رفع فیلترینگ، 
مطالبه من از رئیس جمهور 

منتخب مردم است.

امیرحسینداودیان
معاونبانکتجارت

انتظار داریم به صنعت 
استخراج رمزارز که یکی از 

صنایع نوین و استراتژیک برای 
ارزآوری است، مانند صنایع 
بزرگ و پرمصرف نگاه شود 

و اکوسیستم رمزارزی را یک 
فرصت در اقتصاد دیجیتال و 
به طور خاص، لوکوموتیو آن در 

نظر بگیرند.

افشینآشوری
فعالحوزهاستخراجرمزارز
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مطالبه من از دولت این 
است که به استقرار یک نظام 
مناسب تنظیم گری و اصلاح 
وضعیت رگولاتوری در حوزه 
اقتصاد دیجیتال کمک کند.

علیرضاخداکرمی
عضوهیئتمدیرهگروه

دادهپردازیپارسیان

مطالبه اعضای اقتصاد 
دیجیتال، تسهیل 
و روان سازی فرایند 

کسب وکارهای این حوزه و 
توجه ویژه رئیس جمهور به 

این حوزه است، زیرا در برنامه 
هفتم توسعه به شدت به 
موضوع اقتصاد دیجیتال 

تأکید شده و برای این حوزه 
رشد قابل توجهی پیش بینی 

شده است؛ بنابراین باید 
تعامل بیشتری بین بخش 

خصوصی و دولت ایجاد 
شود.

علیحکیمجوادی
رئیسنصرکشور
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ما در شروع برنامه پنج ساله 
هفتم هستیم. درخواست ما 
این است که دولت مشخص 

کند هر سال چه بخشی از 
این برنامه پنج ساله را انجام 

می دهد. سپس عملکرد خود 
را در فواصل شش ماهه با 

برنامه مقایسه کند و گزارش 
دهد.

حسینریاضی
بنیانگذارصنایعارتباطیپایا

گشایش ارتباطات بین المللی 
به همراه تسهیل امکان 

واردات، حل مشکل 
تخصیص ارز و هموارسازی 
قوانین تنظیم گری در حوزه 
فناوری اطلاعات از ارکانی 

است که دولت باید برای آنها 
برنامه های متناسبی ارائه 

دهد.

مهردادحیدرپور
مدیرعاملبازرگانیمبناکارتآریا
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تنها مطالبه ما از دولت آینده 
استفاده از ظرفیت افراد 

متخصص و باتجربه است. 
مسئولان باید تجربه کار 

اجرایی و کلان داشته باشند، 
نه اینکه پست های کلان در 

اختیار کسانی قرار بگیرد که 
یک فروشگاه پنج نفره را هم 
نمی توان به آنها سپرد و بر 
اساس توهم حرف می زنند.

سیدحسنهاشمی
عضوهیئتمدیرههلدینگ

گرینوب
افزایش سهم اقتصاد 
دیجیتال به ۱۵ درصد 

مطابق برنامه هفتم، بدون 
بهبود فضای کسب وکار، 
حذف انحصار، جلوگیری 
از مداخلات غیرضروری 
حاکمیتی و استفاده از 

ظرفیت های بخش خصوصی 
برای شکل دهی به حوزه های 

جدید و نوآورانه روی کاغذ 
باقی خواهد ماند. مطالبات ما 

در همین حوزه هاست.

محمدصادقآزادانی
معاونبرنامهریزیوکسبوکار
شرکتتوسعهونوآوریشهر



هفتمطالبهمهماکوسیستماستارتاپیونوآوریازرئیسجمهور53
ل

تا
جی

 دی
اد

ص
قت

ه ا
سع

تو
 #

ها
ده 

وع
ه 

ل ب
م

#ع
ی

قل
دا

ت ح
خال

#د

وفای به عهد و اجرای 
وعده های انتخاباتی، اولویت 
دادن به منافع ملی، توجه به 

مطالبات بخشی از جامعه که 
در انتخابات شرکت نکردند، 
قاطعیت، پشتیبانی از منافع 

ملی، توجه به زیرساخت ها 
و بخش خصوصی و دخالت 
حداقلی در اقتصاد و فضای 

کسب وکار از مهم ترین 
مطالبات ما از دولت آینده 

است.

افشینکلاهی
عضوهیئتنمایندگاناتاق

بازرگانیتهران

در یک دهه گذشته تلاش 
بسیاری شد که اقتصاد 

دیجیتال در مجموعه اقتصاد 
کشور سهم معنادارتری پیدا 
کند اما هنوز آن چه که درخور 

استعدادها و ظرفیت های 
کشور است، محقق نشده 
است. آقای رئیس جمهور 

منتخبی که بر صندلی 
ریاست این کشور نشسته اند، 

برنامه روشنی را ارائه دهند 
که چگونه می خواهند سهم 

اقتصاد دیجیتال را در 
مجموعه اقتصاد کشور ارتقا 

دهند؟

حسامحبیباله
معاونفناوریاطلاعاتبانک

شهر
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محمدفرجود
مدیرعاملهلدینگتفتا

چالش های جدی و 
تأثیرگذاری مانند اینترنت، 

زیرساخت های فناوری، 
تحریم و فیلترینگ و ده ها 

مورد دیگر قطعاً وجود دارد که 
باید برای آنها راه کار بیابیم؛ 

ولی اگر بخواهم یک انتخاب 
کنم ترجیح می دهم بگویم که 

دولت آقای دکتر پزشکیان 
باید بر روی توسعه برند 

کارفرمایی در ایران فعالیت 
کند.

رضاقربانی
مدیرعاملراهکار

حل مشکل فیلترینگ، 
توسعه زیرساخت های 

ارتباطی و افزایش پهنای باند 
در کشور، توسعه زیرساخت 
شبکه ملی اطلاعات، تأکید 
بر اتمام و تجاری سازی پروژه 
فیبر نوری و توسعه خدمات 

نسل پنجم )5G(، حل مشکل 
ورود شرکت های فعال در 
اقتصاد دیجیتال به بازار 

سرمایه، حل مشکل ارز برای 
واردات تجهیزات زیرساختی، 

یکپارچه سازی رگولاتورهای 
حوزه اقتصاد دیجیتال، تحول 

دیجیتال در بدنه دولت و در 
تمامی دستگاه های اجرایی، 
بهبود فضای کسب وکارهای 

دیجیتال و... از جمله 
مطالبات از دولت آینده 

است.
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ما اکنون با جنگ های سایبری 
روبه رو هستیم؛ در نتیجه 

هم شرکت ها و هم ملت و هم 
دولت باید به شدت مراقب 

مسائل امنیت سایبری باشد. 
دولت همانطور که ارتش دارد، 

نظام دارد، سلاح دارد و... در 
فضای سایبری نیز باید در 

بخش امنیت سرمایه گذاری 
کند.

امیرحسینسعیدینائینی
مدیرعاملگامالکترونیک

در دو انتخاب مهم وزیر 
ارتباطات و معاون علمی و 

فناوری، رئیس جمهور با اهل 
فن مشورت کنند. این دو 

فرد تأثیر زیادی بر مهاجرت 
معکوس نخبگان دارند و از 
طرف دیگر با قانون گذاری 

صحیح و مبتنی بر مقتضیات 
جامعه و اکوسیستم 

دیجیتال، از مهاجرت بیشتر 
نخبگان جلوگیری می کنند.

علیرضاکیانپور
معاونفناوریدیجیتالهلدینگ

گلرنگ
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توجه ویژه به شرکت های 
دانش بنیان و تأمین مالی آنها، 
توجه ویژه به معاونت علمی و 
صندوق نوآوری، اهتمام جدی 
برای اجرای قانون جهش تولید 

دانش بنیان، تقویت نظام 
تأمین مالی جمعی و اهتمام 

جدی برای تقویت حضور 
شرکت های دانش بنیان  از 
جمله مطالبات ما هستند.

محمدحسینسجادینیری
مدیرعاملتکنوتجارت

حاکم کردن عقلانیت بر 
فضای اقتصاد دیجیتال کشور 

و خودداری از دستوری کردن 
آن و جلوگیری از فرار مغزها 

و در صورت امکان، ایجاد 
مهاجرت معکوس با حفظ 

کرامت انسانی آنها مطالبه ما 
از دولت آینده است.

یوسفقلاتی
رئیسهیئتمدیرهشرکت

فناوراناطلاعاتخبره
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با توجه به وعده های 
رئیس جمهور منتخب مبنی 

بر توسعه همراه با بهبود 
شاخص عدالت اقتصادی 
و دسترسی اقشار بیشتری 
از دهک های پایین به منابع 
و خدمات مالی، حمایت از 

بخش های مختلف اقتصاد 
دیجیتال ازجمله لندتک 
می تواند دسترسی پذیری 

منابع مالی برای دهک های 
پایین جامعه را که دور از مرکز 

هستند، افزایش دهد.

پوریافیروزنژاد
مدیرارشدبازاریابیشرکت

دیجیشهر

انتظار داریم دولت آینده در 
حوزه IT و ICT در دستگاه های 

زیرمجموعه خودش اصلاً 
سرمایه گذاری  نکند و همه 

نیازهایش را با خرید سرویس 
از بخش خصوصی رفع کند. 

این مهم ترین مطالبه ای 
است که کل ماجرا را برای 
اکوسیستم عوض می کند.

سهیلمظلوم
دبیراسبقسازماننصر
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به طور کلی از رئیس جمهور 
منتخب سه مطالبه جدی 

دارم که شامل پيگيری 
جدی توسعه اقتصاد 

ديجيتال و توسعه فرهنگ 
زندگی ديجيتال، مشاركت 

مؤثر اعضای اكوسيستم 
فناوری های مالی در 

تصميم گيری های كلان 
حاكميت و تسهيل در 

ايجاد رويكرد رقابتی بين 
كسب و كارهای حوزه اقتصاد 

ديجيتال است.

حمزهآقابابایی
مدیرعاملپرداختالکترونیک

سپهر

تنظیم گری با مشارکت 
ذینفعان و نه به صورت 

دستوری، اعتماد به بخش 
خصوصی که محرک اصلی 
و ستون اقتصاد کشور است 
و حرکت به سمت دیجیتالی 
شدن همه فرایندهای توسعه 

کسب وکارها مطالبه ما از 
دولت آینده است.

یوسفپناهی
مدیرعاملدادهپردازیمعتمد

تیس
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دولت نباید قیمت گذاری 
دستوری انجام دهد و باید 

بگذارد که در بازار آزاد 
قیمت ها کشف شوند 

تا به نفع مصرف کننده، 
تولیدکننده و خدمات دهنده 

باشد که این نفع رسانی در 
میان مدت و بلندمدت خواهد 

بود.

توحیدعلیاشرفی
راهبربازاریابیگروه
شرکتهایعلیبابا

یکی از موضوع هایی که باید 
به آن توجه شود، ابزارهای 

نوین تأمین مالی غیرتورمی 
و استفاده از پلتفرم های 

دیجیتالی تأمین مالی زنجیره 
تولید است که امیدواریم آقای 

پزشکیان به طور جدی آن را 
دنبال کنند.

مصطفیامینی
مدیرعاملشرکتگسترش

فناوریهاینوینبانککشاورزی



60هفتمطالبهمهماکوسیستماستارتاپیونوآوریازرئیسجمهور

م
فت

ه
ه 

ام
برن

ی 
یر

گ
 پی

#
ف

فا
ش

ی 
گر

م 
ظی

تن
#

ک
تی

س
ج

ه ل
ه ب

وج
#ت

یکی از مطالبات ما این است 
که بخش حمل ونقل برنامه 
توسعه هفتم پیگیری شود 
و اتاق ترانزیتی که برای این 

برنامه شکل گرفته، طبق 
قوانین و دستورالعمل ها 

دنبال شود.

سامانحبیباللهی
مدیرعاملآقایلجستیک

اصلی ترین مطالبه ما 
رگولاتوری روشن و مشخص 

است. من فکر می کنم 
بخش اصلی این صنعت که 
به صورت سنتی کار می کند، 

فعلاً به همین شکل پیش 
می رود و احتمال پیشرفت 

بخش استارتاپی و شرکت های 
کوچک در دولت جدید زیاد 

است و من چشم انداز روشنی 
برای آنها می بینم.

صالحآچاک
مشاورمدیرعاملومدیربازرگانی

راهآسمانآبی
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مطالبه اصلی ما مولدسازی 
دارایی های بیکار است. ما 

زمین های خالی و دارایی های 
بلااستفاده بسیاری داریم که 

جوانان صاحب ایده می توانند 
آنها را به خدمت بگیرند و به 

دارایی های مولد تبدیل کنند. 
از این فضاها می توان برای 

انبارش ابری یا فول فیلمنت 
استفاده کرد.

مهدیمساوات
مدیرعاملروناد

مطالبه ما قیمت های واقعی 
است و اگر قیمت ها واقعی 

شوند مشکل ما حل می شود. 
علاوه بر قیمت ها، رفع 

فیلترینگ اینترنت هم دیگر 
دغدغه ماست. رفع فیلتر 

باعث می شود فروشگاه هایی 
که بر بستر اینستاگرام 
و تلگرام هستند فروش 
بیشتری را تجربه کنند.

سعیدناسوتی
مدیرعاملپیشروپست
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مهدیاشرفی
مدیرعاملگلرنگترابر

مطالبه اصلی ما بهبود روابط 
مرزی و حل مشکلات تحریم 

حمل ونقل کشور است. 
مسئله بعدی حل مشکل 

نقل وانتقال پول برای صنعت 
لجستیک در کشورهای 

همسایه و اتحادیه اروپاست. 
مطالبه دیگر ما اصلاح 

رویه های حکمرانی در صنعت 
لجستیک است.

حسندوستحقی
مدیرعاملشتابانشمال

مطالبه ما این است که 
فراموش نکنند اگر لجستیک 

رشد نکند، صنعت هم 
رشد نخواهد کرد. به نظر 
من باید وزارت لجستیک 

تشکیل شود. اگر می خواهند 
زیرساخت مملکت برای 

توسعه صنعت رشد کند، باید 
به صورت یکپارچه لجستیک 
را در یک وزارتخانه جمع کنند 

که تخصصی کار کند.
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لطفاً تکلیف پست ملی را 
روشن کنید. اگر قرار است 

به اسم سوبسید زیان دهد، 
فقط به مناطق کمتربرخوردار 

سرویس دهد و فضا را برای 
رشد بخش خصوصی آزاد 

بگذارد؛ نه اینکه با قیمت های 
ارزان غیرواقعی اجازه رشد 
به صنعت پست کشور و 

شرکت های خصوصی ندهد.

علیحسینی
مدیرعامللینکاکسپرس

مطالبات من از دولت این 
است: توافق هسته ای، رفع 

 FATF تحریم و حل گره
و گشایش اقتصادی، 

امنیت سرمایه گذاری و 
ورود سرمایه گذار خارجی، 
کاهش هزینه های دولتی با 
برون سپاری به شرکت های 
خصوصی و کوچک سازی 
بدنه دولت تا حد امکان و...

رضامقصودی
مدیرعاملپردازشدادهنگار
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دولت باید برای کاهش ورود 
شرکت های دولتی، شبه دولتی 

و خصولتی به حوزه 
کسب وکارهای استارتاپی و 

دانش بنیان تلاش کند؛ به ویژه 
شرکت هایی که در نهادهای 
دولتی و حکومتی به صورت 

زایشی به وجود می آیند. 

بهروزفتحآبادی
همبنیانگذارهمیاب24

دولت باید فضا و امنیت لازم 
برای سرمایه گذاری در حوزه 

اقتصاد دیجیتال را فراهم کند 
که البته ابعاد مختلفی دارد. 

بخشی از این خواسته مربوط 
به قانون گذاری، رگولاتوری و 

ارتباط بین اجزای اکوسیستم 
است که دولت باید نقش 

تسهیلگری را در آنها ایفا کند.

محمدحسینکاشی
عضوهیئتمدیرهشرکت

ارتباطاتزیرساخت
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از دولت دکتر پزشکیان 
انتظار داریم در توسعه 

زیرساخت های اینترنت 
جهانی همت زیادی داشته 

باشند. همچنین رقابت 
نکردن شرکت های دولتی 
و حاکمیتی )خصولتی( با 

بخش خصوصی را با جدیت 
دنبال کنند.

مریمیارمحمدی
مدیرعاملوهمبنیانگذارماپرا

اولین خواسته من از دولت 
جدید این است که در راستای 

کوچک  کردن بدنه دولت 
فعالیت کنند و در حد ممکن 

رکود این سیستم را از بین 
ببرند تا بودجه واحدها صرف 

اهدافشان شود، زیرا در 
وضعیت فعلی اتلاف انرژی 

زیادی در منابع انسانی اتفاق 
می افتد.

درخواست مهم بعدی ام این 
است که به حمل ونقل هوایی 

توجه ویژه ای داشته باشند، 
زیرا با این سیستم بسته 

سال های اخیر، زیرساخت های 
هوایی کشور بسیار ضعیف 

شده و شاهد آشفتگی و 
سودجویی های زیادی در 

صنعت هوایی هستیم و مردم 
و صنعت گردشگری در این باره 

متضرر می شوند.

طاهارضوی
مدیرعاملشب
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بابکعقیلینسب
مدیرعاملپستکس

باید فیلترینگ از روی 
اینستاگرام و تلگرام که 

سکوهای تجارت الکترونیکی 
هستند بدون وقفه برداشته 

شود. این مسئله به نظر 
من مهم ترین تغییر در 

نگاه حاکمیت نسبت به 
کسب وکارهای نوپا و جوانان 

است. دومین موضوع هم 
بهبود روابط کسب وکارها 

با بدنه دولت است و باید از 
سنگ اندازی های بلاانقطاع 
دولت در مقابل استارتاپ ها 

جلوگیری شود. 

جلالسمیعی
همبنیانگذارسلریار

یکی از نکات مهم، مسئله 
دسترسی به اینترنت پایدار 

و سرویس های بین المللی 
است که به ما در افزایش 

امنیت اطلاعات و کیفیت 
سرویس دهی به مشتریان 

کمک می کند. ما از سال 
۱۴۰۱ تا به امروز در اتصال به 

اینترنت پایدار و از آن مهم تر، 
پهنای باند و سرعت مناسب 

مشکل داریم.
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در دوره ای که قرار بود دست 
نامرئی دولت بر اقتصاد 
دیجیتال اثر نگذارد، این 
دست، گلوی بازیگران و 

کاربران را گرفت و ابزار نابودی 
این صنعت شد. اگر رفع فیلتر 

فوری گوگل پلی که مؤثرترین 
راه دریافت سالم اپلیکیشن ها 

و بازی هاست برداشته 
نشود، به زودی شاهد لطمات 

جبران ناپذیری بر پیکره این 
صنعت خواهیم بود.

شهریارازهاریانفر
همبنیانگذارآمیرزا

احساننوری
مدیرعاملاستارتاپ

استودیوچینووا

۱. توسعه زیرساخت های 
دسترسی به اینترنت 

باکیفیت و با سرعت بالا. 
۲. بازنگری اساسی در 

روندهای آموزش و پرورش 
برای جلوگیری از ایجاد 

شکاف بین نسل های جدید 
و قدیم و تقویت مهارت های 
مؤثر در خودآگاهی و زندگی 

اجتماعی.
۳. بهبود روابط بین الملل برای 
جذب سرمایه گذاران خارجی 

و تسهیل در برقراری ارتباط 
استارتاپ ها و کسب وکارهای 

فناورانه با حامیان و 
سرمایه گذاران خارج از کشور.
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ایمانگلکار#ر
همبنیانگذاراستودیوکاریزما

دسترسی آزاد به سرویس ها، 
اطلاعات و منابع آنلاین برای 
نوآوری و پویایی صنعت بازی 

ضروری است. فیلترینگ و 
محدودیت های اینترنتی، 

خلاقیت بازی سازان را محدود 
می کند و مانع رشد این 

صنعت می شود. همچنین در 
جایی که فرصت رشد نباشد، 

نیروی کار مستعد، ناامید و 
مجبور به ترک کشور می شود.

علینادعلیزاده
مدیرعاملاستودیوتاد

از دولت می خواهم با روابط 
صحیح بین المللی، کشور 

را از لیست های سیاه خارج 
کرده و امید ایجاد اقتصاد باز و 
بین المللی را در دل مان روشن 

کند.
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ابوالفضلصادق
مدیرعاملاستودیوتتراپازل

نگاهی به آمار درآمدی 
فیلترشکن ها نشان می دهد 

فیلترینگ غیرکارشناسی 
و ناکارآمد باعث شده اکثر 
گوشی های همراه مجهز به 

فیلترشکن شوند؛ در نتیجه 
کودکان ما به جای اینکه در 
گوگل پلی بازی های ایرانی 

را که قبل از محدودیت و به 
خاطر موقعیت جغرافیایی 

می دیدند، بازی های متناسب 
با فرهنگ کشور مقصد 

فیلترشکن را ببینند.

حمزهآزاد
مدیرعاملشرکتبازیسازانجوان

مهم ترین خواسته 
اکوسیستم بازی در ایران، رفع 

محدودیت ها و فیلترینگ 
برای گوگل پلی و اپ استور 

است. همچنین رفع تحریم  
توسعه دهندگان ایرانی و 
استفاده از سرویس های 

بین المللی، تا دیگر شرکت ها و 
تیم های ایرانی مجبور نباشند 
برای قراردادهای بین المللی و 
جذب سرمایه مهاجرت کرده 

یا شرکتی در یکی از کشورهای 
خارجی ثبت کنند.
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امیرحسینناطقی
همبنیانگذارکوئیزآوکینگز

با توجه به ظرفیت بسیار 
زیاد صنعت بازی سازی و 

بازار جهانی سیصد میلیارد 
دلاری و موفقیت کشور ترکیه 
و سهم چندین میلیارد دلاری 

این کشور از این صنعت، 
به نظر الگوبرداری مناسب 
و اقدامات ۱۰ سال گذشته 
ترکیه استراتژی مناسبی 

برای سیاست گذاری صنعت 
بازی در ایران است؛ البته این 

کار فقط با رفع تحریم ها و 
مشکلات عدیده ای که برای 

بازی سازان ایجاد شده میسر 
می شود.



این گزارش مستند به مصاحبه های منتشر 
شده در هفته نامه کارنگ است که از طریق 

اسکن کد کیوآر قابل مشاهده است.


